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može početi.

� U Vašingtonu ste rekli

da je politička korupcija

glavni problem u BiH.

Zašto, recimo, i pored doku-

mentiranih napora is-

traživačkog novinarstva u

BiH još nemamo “bosanskog

Sanadera”, a mnoge “krup -

ne ribe” izgledaju nedodirlji-

ve?

- Često čujemo da BiH

treba vlastitu kampanju “de -

sanaderizacije” i napor da se

ulove tzv. krupne ribe, kako

bi se demonstriralo da poli-

tička klasa, ustvari, nije imu-

na na zakonsko procesuira-

nje. Međutim, Hrvatskoj je

trebalo neko vrijeme da bi se

politički teren pripremio da

dotakne to pitanje na taj

način, a njihov prilaz i “taj -

ming” svakako nije bio neu-

vezan s njihovom domaćom

politikom.

Praktični prioriteti

� Zbog svih tih

kašnjenja, je li onda ame-

rički i EU prilaz u BiH

postao “sjedi i čekaj” umjes -

to “ustani i djeluj”, uz

opravdanje da se domaći po-

litičari, nevladin sektor i

građani jedino tako mogu

probuditi da sami preuzmu

stvari u svoje ruke? Ili se,

ipak, radi o obamrlosti

međunarodne zajednice u

BiH?

- Nažalost, mnoge vlade i

organizacije jednostavno

žele stabilnost u BiH, a ne

suštinske promjene koje su

potrebne da bi zemlja fun-

kcionirala kao normalna

država. Kada se uzmu u ob-

zir ostale prijetnje s kojima

se Evropa sad suočava - izbje-

glička kriza, odnosi s Tur-

skom, mogući “Brexit” (izla -

zak Velike Britanije iz EU),

rast desnog ekstremizma itd.

- opet se suočavamo s is-

kušenjem da se Bosna jedno-

stavno ignorira, nadajući se

da će stvari ostati mirne i bez

pomjeranja. Međutim, sta-

gnacija i regresija svakako

nisu progres, a odsustvo vi-

dljivih problema ne upućuje

na šire građansko zadovolj-

stvo s njihovim socioeko-

nomskim izgledima.

Zbunjujuće je vidjeti ka-

ko je EU nesklona koristiti

značajnu moć koja joj je na

raspolaganju da promovira

promjene. Jasno je da su po-

litičari u BiH zadovoljni sta-

tusom quo i nevoljni da na-

prave reforme koje će promi-

jeniti politički kalkulus.

� Ali, zašto onda EU ne

radi na tome da izgradi iz-

bornu bazu za reforme među

građanima, umjesto da se

oslanja na partijske lidere?

- Evo, naprimjer, postoji

istinska izborna baza za po-

ljoprivredne reforme u cije-

loj BiH. Ovo je demonstrira-

no kroz ankete i kroz uspos-

tavljanje raznih farmerskih i

poljoprivrednih sindikata

zainteresiranih za uvezanu

poljoprivrednu strategiju.

EU bi, naizgled imala interes

u davanju podrške tim glaso-

vima u njenom vlastitom za-

govaranju reforme, izaziva-

jući političko vodstvo da ob-

jasni zašto oni ne podržavaju

poljoprivredne reforme koje

će ojačati tržište. To ne bi

samo bio vjetar u jedra poljo-

privrednika i aktivista, već bi

pomoglo da se generira veća

debata o realnim političkim

pitanjima prije ovih izbora

2016., a onda i 2018. godine.

To bi pokazalo da EU i njeni

partneri razumiju političku

dinamiku u BiH i prepozna-

lo potrebu da se radi odozdo

nagore, a ne s vrha nadolje.

� Radi li onda EU u

BiH, usput žrtvujući BiH

zbog evropske i zapadne pre-

okupiranosti Srbijom, jer

očito je da se ona svim sila-

ma čupa iz kandži ruskog

medvjeda, dok Bosna zaos-

taje?

- Postoji ta dugo održava -

na perspektiva među mno-

gim (zapadnim) kreatorima

politike da “put ka miru u

Bosni ide preko Beograda”.

Ili preko Zagreba. Ali, napre-

dak u BiH treba doći iz BiH

i, svakako, ne izbačen iz ko-

losijeka zbog dobro poznatih

stavova ili agendi u nastaja-

nju od bh. susjeda. Osim
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EKSKLUZIVNI INTERVJU

U Americi jo{ postoji

veliki interes za BiH

Peri:
Čović bi trebao

insistirati kod

Dodika na pitanju

ulaska BiH

u NATO

Bolje je podr`ati neovisne tu ìoce nego

dovoditi antikorupcijskog cara izvana
� Ako Amerika i EU

žele pomoći u borbi protiv

korupcije, zašto Vašington

ne pošalje antikorupcij-

skog cara u BiH, ličnost

poput recimo Eliota Nesa

(Ness); da ima više

ovlaštenja od visokog

predstavnika čije su ruke

svezane od PIC-a i, po-

sebno, Rusije, te on, očito,

neće više nikada upotri-

jebiti bonske ovlasti?

- Pa, Eliot Nes (borac

protiv mafije u eri prohi-

bicije 30-tih godina

prošlog stoljeća u Americi,

op. a.) borio se u okviru

vlastitog sistema. On nije

bio uvezen iz Kanade. Ali,

on je sigurno bio dovoljno

hrabar da sastavi strategiju

i progura je bez obzira na

prepreke. Drugi interesan-

tan primjer je onaj u Ukra-

jini, gdje su doveli bivšeg

gruzijskog predsjednika

Mihajla Šakašvilija (Mi-

kheil Saakashvili) da se

obruši na korupciju, vje-

rujući da u tom slučaju je-

dino neko izvana (autsaj-

der) može biti neovisan

kako bi bio u stanju da se

uhvati ukoštac s ovim du-

boko ukorijenjenim pro-

blemom.

Što se BiH tiče, ovdje

bi bolje bilo podržati ne-

ovisne tužioce koji su

spremni da budu više

agresivni i neovisni nego

dovoditi antikorupcijskog

cara izvana.

Razgovarao:

Erol AVDOVIĆ

D
r. Valeri Peri (Valery

Perry) je već 17 godi-

na jedan od ključnih

stručnjaka i analitičara

međunarodne zajednice za

pitanja zapadnog Balkana,

koja te poslove obavlja u Sa-

rajevu. U ekskluzivnom in-

tervjuu za “Avaz” ova Ame-

rikanka s direktnim vezama

u Vašingtonu rekapitulirala

je neke ključne i propuštene

šanse u BiH i otvoreno kriti-

zirala EU zbog pasivnosti i

izostanka realizacije već ut-

vrđenih reformi.

Odlična prilika

Govoreći o borbi protiv

političke korupcije, ona je

upozorila na nedostatak

neovisnih i agresivnij-

ih javnih tužilaca u

BiH, koji bi

udružili snage pro-

tiv tzv. krupnih ri-

ba među poli-

tičarima, za koje

se odavno pret-

postavlja da su

se ogriješili o

zakon. Kao

dobar poznavalac situacije u

BiH, Peri obavlja ključne po-

slove u Regionalnom vijeću

za saradnju (RCC), a konsul-

tant je i Ureda za odnose s

javnošću Ambasade SAD u

Sarajevu. Radila je i za Ujedi-

njene narode te UN program

za razvoj UNDP-a.

� Nakon Vašeg svje-

dočenja u američkom Kon-

gresu prošlog mjeseca o ko-

rupciji u BiH, šta biste iz-

dvojili kao glavni zaključak

i kakve se konkretne mjere

mogu očekivati u smislu

američke intervencije? Hoće

li Kongres nastaviti sve to

pratiti i kako će administra-

cija u tome participirati?

- Mislim da je nedavno

saslušanje ponudilo

odličnu priliku da

se ne diskutiraju samo

ključna pitanja u vezi s ko-

rupcijom, već da se političari

u Vašingtonu podsjete šta se

dešava u BiH. Računajući na

nasilne konflikte širom svije-

ta, posebno one u Siriji i

Iraku, Bosna više nije vruća

tema u krugovima vanjske

politike u DC-u (District of

Columbia u kojem je glavni

grad SAD). Dobro da je BiH

vraćena na radar, a sama

činjenica da je saslušanje bilo

veoma dobro posjećeno, po-

kazuje da u Americi još pos -

toji veliki interes za Bosnu.

Tu je još mnogo kritički

važnih lekcija o postratnoj

mirovnoj implementaciji,

koju Bosna može ponuditi

ostalim dijelovima svijeta.

Saslušanje je bilo samo

prvi korak u onome što će,

nadam se, biti koordinirani

napor da se podrže reforme

usmjerene ka reduciranju

korupcije. Sada, kad imamo

njihovu (kongresnu)

pažnju, dugoročna politika

razvoja i zagovaranje toga
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izjava i bombastičnosti,

teško je vidjeti koliko je real-

nih promjena i poboljšanja

Beograd donio ljudima koji

žive u BiH i posebno onima

u RS.

�Vaš kolega Kurt Base-

ner (Bassuener) nedavno je

rekao da SAD i EU “suviše

dugo ljube žabe da bi od njih

napravili princeze”. U BiH

se zbog tih “poljubaca” ipak

nije dogodila nijedna

značajna politička meta-

morfoza kao, recimo, u

slučaju Aleksandra Vučića.

Je li to zato što su bosanske

“žabe” suviše krastave? Ko-

ja je poenta te primjedbe?

- Kurt je, isto tako, često

govorio kako “nada nije poli-

tika”. Mi sada imamo više od

dvije dekade da bh. poli-

tičkom sistemu nedostaju

mehanizmi potrebni da se u

BiH operira na odgovoran

način. Vanjske inicijative ni-

kada nisu bile dovoljne da

bosanske žabe promijene

njihov način skakutanja.

Frustrirajuće je vidjeti ta-

ko malo mladih likova an-

gažiranih u politici, i to po-

kazuje da partijski sistem u

BiH uživa već utvrđeni mo-

nopol koji se održava kroz

strah i patronat. Bilo bi fan-

tastično da se vidi više likova

koji učestvuju na općinskim

izborima ove jeseni. Val neo-

visnih kandidata koji su pro-

tiv statusa quo mogao bi pos-

lati signal da postoje i druge

opcije.

� A šta je s Vučićem?

- Ja bih se isto tako upitno

ogradila od premise da je

Vučić na neki način “novi”,

jer su protesti u Beogradu

pokazali da je mnogo ljudi

koji osjećaju da on i njegova

administracija zloupotre-

bljavaju svoju moć.

� A zašto međunarodna

zajednica dozvoljava Dodi-

ku i ostalima da koče ulazak

BiH u NATO?

- To je pitanje za poseban

intervju. Mene ne izne-

nađuje što je Milorad Dodik

protiv NATO-a. Ono što ne

razumijem je zašto Dragan

Čović ne gura agresivnije to

pitanje sa svojim političkim

saveznikom. Šta Čović dobi-

va time što dozvoljava Dodi-

ku da bude rušilac ovog ele-

menta euroatlantskih inte-

gracija.

(Integralni intervju

možete pročitati na

www.avaz.ba)

Najbolji vic: Kad

si gladan, nisi svoj
Meri En Henesi (Marry Ann Hennesey) je na ~elu Ureda Vije}a Evrope u

BiH od marta 2011. godine. Od 2008. do 2011. bila je {efica Odjeljenja

za jugoisto~nu Evropu u Generalnoj direkciji za demokratiju i politi~ka

pitanja u Strazburu u Francuskoj. Diplomirala je na Univerzitetu

„Robert [uman“ u Francuskoj te na Univerzitetu „Notre Dame“ u SAD.

Te~no govori francuski, engleski, ruski, {panski

20 PITANJA ZA... Meri En Henesi

1.

� Goruće pitanje u

BiH, odluka o objavi re-

zultata popisa. Ko je u

pravu, a ko u krivu?

- Moje mišljenje je da je

u pravu Međunarodni mo-

nitoring tim koji je sasta-

vljen od evropskih ekspera-

ta te koji podržavaju EU-

ROSTAT, UN i Vijeće

Evrope. Zemlja koja želi po-

stati članica EU trebala bi

raditi u skladu s preporuka-

ma evropskih institucija.

2.

� Šta je s građanima?

Imaju li oni pravo na po-

datke o popisu stanov-

ništva?

- Građani, kao bilo gdje

drugo, imaju pravo da žive

u državi koja je njima ser-

vis, te koja odražava njiho-

vu raznolikost.

3.

� Imate li osjećaj da se

situacija ponovo zakom-

plicirala?

- Kada to nije bila? Bh.

politika će uvijek biti kom-

plicirana dok god vladajući

nisu sastavljeni od poli-

tičkih stranaka koje dijele

zajedničke ciljeve i viziju

za budućnost države.

4.

� Šta mislite o napori-

ma vlasti na reformama

potrebnim za članstvo u

EU?

- Uvjerena sam, kada bi

BiH poštivala presude

Evropskog suda za ljudska

prava, savjete i preporuke

Vijeća Evrope, da bi se

desio napredak.

5.

� Koliko ste optimis-

tični da će BiH naredne

godine dobiti kandidatski

status u EU?

- Nema smisla špekulira -

ti. Uvjerena sam da je mo-

guće utoliko ukoliko ljudi

koji se u BiH pitaju odluče

da prestanu raditi ono što su

radili proteklih 20 godina.

6.

� Ispunjava li BiH

obaveze prema Vijeću

Evrope?

- Neke sigurno da. Ra-

tificirala je sve važne spo-

razume, a Ministarstvo

vanjskih poslova je u 2015.

godini uradilo dobar po-

sao. S druge strane presu-

da za “Sejdić-Finci”, za

slučaj “Zornić” te slučaj

“Pilav” govore o tome da

obaveze na koje se BiH još

2002. godine obavezala još

nisu ispunjene.

7.

� Šta očekujete od lo-

kalnih izbora?

- Da građani Mostara

više ne budu obespravlje-

ni, da žene dobiju svoje

zakonom zagarantirano

mjesto kao izabrani nosio-

ci funkcija, te da se kam-

panja i izbori fokusiraju

na potrebe lokalne zajed-

nice umjesto vještačkih

tenzija ili “babaroga” o

majorizaciji ili secesiji.

8.

� Suživot u BiH. Vje-

rujete li nekim političarima

koji tvrde da to nije mo-

guće?

- Ne! Oni koji to tvrde

lažu! Stalno nastojanje

stvaranja stereotipa, provo-

ciranja, izmišljanja straha

je, izgleda, potrebno za ovaj

sistem da preživi, nasuprot

prirodnih tendencija ljudi

da poštuju jedni druge i da

nastavimo sa životom.

9.

� Uživaju li građani

BiH zagarantirana ljudska

prava?

- Ono što je sigurno jeste

da je u BiH diskriminacija

ugrađena u same temelje

države i dok se to ne ukloni,

bit će nemoguće reći da

BiH u potpunosti garantira

ljudska prava svim svojim

građanima.

10.

� Koliko ste zadovolj-

ni situacijom u vezi sa slo-

bodom medija?

- Važno je da mediji u

BiH budu odgovorni u

svom radu, ali i da budu

bolje zaštićeni od pritisaka

ili utjecaja.

11.

� Kako je živjeti u

Sarajevu za vrijeme ra-

mazana?

- Taj period sa sobom

donosi divan mir, ugodan

za mene i moju porodicu.

Zaista uživam u pozivima

na molitvu s različitih mu-

nara.

12.

� A šta mislite o ra-

mazanskom somunu?

- Najukusniji je, ima

najbolji miris na svijetu!

13.

� Šta je za Vas naja-

traktivnije u Sarajevu?

- Sarajevo je za mene

velika metropola, a istovre-

meno i mali grad. U njemu

uvijek možeš štošta vidjeti,

uvijek ćeš upoznati nekoga

te s njim popiti kafu.

14.

� Ćevapčići ili burek?

- Mogu li reći sudžuki-

ce? Ako ne, neka bude

burek. Mada mi je omilje-

na kupusnjača.

15.

� Imate li omiljenu

lokaciju u glavnom gradu

BiH?

- To je bilo koja terasa

kafića u Sarajevu u

sunčanim popodnevnim

satima.

16.

� Omiljena destinaci-

ja za izlet u BiH?

- Ima ih mnogo prediv-

nih da bih izabrala jednu,

tako da bih rekla bilo koja

gdje imate fantastičan po-

gled na dolinu ili grad,

gdje možete uživati uz

roštilj, rakiju, muziku i

odlične ljude.

17.

�Šta najviše volite ra-

diti u slobodno vrijeme?

- Pokušavam provoditi

vrijeme s mojom djecom,

trenirati, otići na izlet na

okolna brda kada je to mo-

guće, izlaziti u grad s fan-

tastičnom ekipom mojih

prijateljica.

18.

� Omiljeni bh. fudba-

ler?

- Milena Nikolić i Al-

mina Hodžić, članovi žen-

ske reprezentacije BiH.

19.

� Predstava koju ste

posljednji put gledali u

pozorištu?

- Nisam bila u pozo-

rištu u skorije vrijeme.

Ali u martu sam u Ka-

mernom teatru pogledala

predstavu “Panti Bliss,

Drag Queen, aktivist i

komedijaš” i uživala sam

u svakoj minuti.

20.

� Najbolji vic koji ste

u posljednje vrijeme čuli?

- Mujo iz Njemačke zo-

ve Sulju u BiH te pita kako

ide. Suljo mu odgovara da

je život težak ovih dana,

najteži odavno. Mujo mu

na to veli: - Ali to je tvoja

vlastita greška, Suljo. Što

glasate za jedne te iste poli-

tičare u posljednjih 20 go-

dina? Suljo uzdahne, te

mu odgovara: - Da, ja to

znam, ali, moj dragi Mujo,

kad si gladan, nisi svoj!

A. DUČIĆ

Henesi: Bh. politika

će uvijek biti

komplicirana

Za{to Dejton 2 nema {ansi
� Na saslušanju u

Kongresu mogli su se čuti

glasovi u vezi s održava-

njem Dejtona 2. Kako bi

to bilo moguće u ovim

uvjetima?

- Nema ozbiljnog in-

teresa za Dejton 2 i ne

treba ga biti. Svaki Dej-

ton 2 o kojem bi, izvjes-

no, opet pregovarala

muška politička elita,

bez širih javnih konsul-

tacija, završio bi gorim

ustavom od onog koga

BiH ima danas. BiH tre-

ba ustavne promjene, ali

promjene o kojima bi

pregovarali građani, da

bi se adresirale speci-

fične potrebe poput us-

postavljanja ministar-

stva poljoprivrede, po-

boljšanja zdravstvenih

usluga i prepoznavanja

problema mobilnosti.

Zašto ne početi s tim,

recimo još i uz izborne

reforme, za umjerenije

(političke) platforme i

veću javnu odgovornost,

s promjenama odozdo

nagore, a ne obrnuto.

� Kako onda tu-

mačite da će zahtjevi za

Dejtonom 2 biti prezen-

tirani na Samitu NA-

TO-a u Varšavi, i to od

jednog američkog kon-

gresmena? Ima li to ika-

kav obligatorni status u

američkom Kongresu ili

drugdje, jer bar jedan dio

bh. javnosti, čini se, opet

podgrijava neka nerealna

iščekivanja u vezi s tim?

- Znam da je kongres-

men Tarner (Mike Tur-

ner) iz Ohaja, u kome je

Dejton, zainteresiran da

drži ovo pitanje na stolu

putem njegove uloge

predsjednika parlamen-

tarne skupštine NATO-a.

Ali, to ima više veze s

njegovom izbornom ba-

zom, ljudima u Dejtonu,

nego s građanima u BiH.

Mislim da bi posvećiva-

nje bilo kog medijskog

vremena ili prostora na

diskusije u vezi s Dejto-

nom 2 bilo uzalud po-

trošeno vrijeme. Umjesto

toga, više prostora treba

dati ljudima u BiH čiji se

glas treba čuti u vezi s

ustavnim reformama.

Peri: Mnogi osjećaju da Vučić zloupotrebljava svoju moć


